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استمداد کسبه بازار رضا از مسئولان برای
 جلوگیری از شکست اقتصادی

اعتراض به ورشکستگی!
ایستگاه های اتوبوس خیابان چمن سایه دار می شوند

نجات از تیغ آفتاب
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محلات منطقه مــا : عنصرى، 17شــهريور،كوى 
كارگران، مقدم، كوشش، كوى پليس، پروين اعتصامى 
المهدى، ســيدى ، ولى عصر(عج)، عســكريه، انقلاب 
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شهرآرا

روزهاى زمختِ اطلس!

«چــه خوش اســت حال 
مرغی کــه قفــس ندیده 
باشــد- چه نکوتــر آنکه 
مرغی ز قفس پریده باشد- 
پر و بــال ما بریدنــد و در 
قفس گشــودند- چه رها 
چه بســته مرغی که پرش 
بریده باشد.» پیرمرد مدام این دو بیت را زمزمه و با آهی 
بی پایان و افسوســی بی انتظار آن را غرق می کرد. تکیه 
داده بود به همان عصایی که قــرار بود ناتوانی عضلات 
تحلیل رفته پاهایش را جبران کند اما با ناتوانی دستانش 
برای نگه داشــتن عصا چه می کرد؟ جلــوی خانه اش 
نشســته بود در پناه آفتابی بی پناه که از بی جایی خودش 
را به زمین رســانده بود و لای تمام در و دیوار این شــهر 
نفوذ می کرد. پیرمرد اما دلش از جایی پر بود. پرســیدم: 
«حالتان خوب اســت؟» خیلی حوصلــه جواب دادن 
نداشت. می خواست محلم نگذارد تا خودم از رو بروم 
اما انگار نشد. گفت: «چه خوبی دختر جان؟ می بینی 
که این دست ها و پاها دیگر به اختیارم نیستند.» ماسکم 
را روی صورتم جابه جا کردم و میان این ناتوانی پیرمرد که 
نمی توانستم در آن نقشی ایفا کنم، ساکت شدم! خلأ میان 
حرف های من، پیرمرد را به حرف زدن وا داشت. عرقچین 
سبز رنگش را دستی زد و به جایی چشم دوخت. از نگاه 
من دیوار بود ولی وقتی کلماتش پشــت سر هم ردیف 
شــد فهمیدم سمت حرم اســت که نگاهش را خریده و 
آزاد نکرده اســت. گفت: «قربون امام رضا بشــم دختر 
جان. می دونی چند وقته نتونستم برم حرم. این دیگه چه 
بلایی بود که به سرمون اومد. چه بیماری بود که دست از 
سرمون برنداشت. آوار کدوم گناهه که رو سرمون ریخته 
و داره خفه مون می کنه!» با تعجب گفتم: «حاجی حرم که 
باز شد دیگه!» انگار سفیهی حرفی نا به جا زده است و باید 
از آن گذشت. نگاهی کرد و گفت: «ها بازه ولی کسی منو 
حرم نمی بره. چهار ماهه که حرم رو ندیدم. قبلا بچه ها 
میومدن و من رو یک ســاعتی می بردن تا صحن و سرای 

آقا رو زیارت کنم. خادم حرم بودم. 
گاهی یک ساعتی پسرم من رو سر خدمت می برد. دلم 
باز می شــد چشــمم به اون گنبد و بارگاه می افتاد! حالا 
میگن کروناست. خطرناکه. گفتن از خونه جایی نرم.» 
پیرمرد ســر درد دلش باز شــد. من نگاهم را   دوختم به 
ویلچری که گوشه حیاط خانه اش زیر تیغ آفتاب  گرمای 
هوا را به خودش جذب می کند و نمی شود  به آن دست زد. 
پیرمرد انگار پیش از این کرونا دلش خوش بوده به همین 
نشــیمن دو چرخ که جای پاهایش کار می کرده است. 
اما حالا که نمی تواند حرم برود به چه دردش می خورد. 
روضه های پیرمرد که تمام می شود من شروع می کنم: « 
بچه ها درست می گویند حاج آقا. بنشین توی خانه و برای 
ما دعا کن.» یاد حرف روحانی مسجد می افتم که گفت: 
«امام رضا(ع) که توی چارچوب حرم نیســت.» همان 
جا پریدم وســط حرف روحانی و گفتم: «یعنی معنای 
زیارت حضور در حرم نیست؟» شیخ بی فاصله گرفت: 
«نه. امام همه جا هســت. هرجا زیــارت نامه خواندی 
همان جا حرم است. همان جا امام را زیارت کرده ای.» 
حرفش حساب است. اما با این دل های وامانده چه کنیم 
که می خواهد هرچــه می تواند خودش را به امام نزدیک 
کند. تازه میلاد حضرت معصومه(س) تمام شده است. 
حتی نتوانستیم در دل هوای حرم بانو را کنیم. حالا میانه 
دهه کرامتیم و باز ترس از روز ولادت آقا و شلوغی حرم 
داریم. هر سال این روزها مشهد پرازدحام ترین نقطه دنیا 
بود. به زعم خودمان. اما حالا چی؟ خبر از آن شــلوغی 
نیســت و باید دعا کنیم نباشد. دلم می گیرد. می خواهم 
به پیرمرد بگویم: «همان بهتر که دور بنشــینی و رؤیای 
آن روزهای شــلوغ حرم در روز میلاد حضرت را در سر 

داشته باشی...» 

به ياد روزهاى شلوغ حرم!

به قلم دوربین

درهای  که  مدت ها  از  پس 
علاقه مندان  روی  به  سینما 
با  اطلس  سینما  بود،  بسته 
اکران فیلم عطر داغ به روی 
شد.  گشوده  مخاطبانش 
داشت  تازه  که  سینمایی 
حضور  با  می گرفت  جان 
ویروس منحوس کرونا از رمق افتاد تا اولین فیلمش را 

در سال ۹۹ در تیرماه امسال اکران کند. اگر چه در شرایط 
کنونی با تداوم حضور نامرئی کرونا در جمع انسان ها و 
همچنین نگرانی از افزایش تعداد مبتلایان کام تماشاگران 
سینما را هم تلخ کرده است. تنها ۸ نفر در اولین اکران 
تابستانی سینما اطلس حضور داشتند تا رکود همچنان 
به جان تنها سینمای منطقه مان بیفتد. سینما اطلس جزو 
تماشاگران  روی  به  که  است  کشور  سینماهای  اولین 

بازگشایی می شود.

حرف  اول

شیوع کرونا و کاهش 
چشــمگیر تعــداد 
زائرانی که به مشــهد 
می آینــد باعث وارد 
شدن فشار اقتصادی 
زیــادی بــه اصناف 
اطراف حرم مطهر به 
ویژه کسبه بازار رضا که اکثریت مستأجر هستند، 
شده است. مستأجران غرفه های تجاری بازار رضا 
پس از ۴ ماه انتظار و امید برای بهبودی شــرایط، 
حالا با تنظیم نامه ای خواستار رسیدگی مسئولان 

آستان قدس به مشکلات خود شدند.
با توجه به اینکه اجاره کــردن غرفه در بازار رضا تا 
پیش از شیوع کرونا به شدت رقابتی بود و مالکان با 
استفاده از این شرایط غرفه خود را به بیشترین قیمت 
اجاره می دادند همــواره بهای اجاره مغازه در بازار 
رضا روند صعودی داشت. افزون بر این مستأجران 
مکلف هســتند مبلغ اجاره بهای خود را در همان 
ابتــدای کار به طــور کامل به صاحب ســرقفلی 
پرداخت کنند. با وجود این شرایط از اسفند سال 
گذشته با کم شدن تعداد زائران، هیچ کدام از کسبه 
بازار رضا نتوانستند حتی هزینه جاری مغازه خود 

را دربیاورند.
حسینی از کســبه قدیمی بازار رضا درباره شرایط 
اجاره کردن مغازه در بازار می گوید: «مســتأجران 
برای به دست آوردن رضایت صاحب مغازه تن به 
تمام خواسته های او می دادند چرا که می دانستند 
برای مغازه خواهان بســیار است. حتی می دیدیم 

مالک برای اینکه مالیات ندهد قولنامه به مستأجر 
نمی دهد یا مســتأجر با جواز مالک کار می کند و 
گاهی مســتأجر مالیات بر اجــاره را نیز پرداخت 

می کند.»

یان مستأجران  قرارداد ترکمنچای و ز
حسینی با اشــاره به شــیوع کرونا و کسادی بازار 
ادامه می دهد: « امســال که بازار کساد شده هیچ 
مستأجری به اندازه اجاره مغازه اش فروش نداشت. 
در این میان تعداد اندکی از مالکان با بخشــیدن 
بخشی از اجاره یا مهلت چند ماهه خواستند کمی 
وجدان خود را آرام کنند اما متأسفانه این مهلت ها 
نیز به این دلیل که در شرایط فعلی بازار هر چه بیشتر 
بمانی بیشتر ضرر می کنی هیچ سودی برای کسبه 

بازار رضا ندارد.»
مستأجر بازار رضا درباره تخلیه غرفه های تجاری 
این بازار می گوید: «در این مدت ده ها مغازه تحت 
هر شــرایطی که بود خالی کردند و برخی حتی با 
گرفتن یک چک ۶ ماهه روی قرارداد ترکمنچای را 
سفید کردند. این کار آن ها باعث شد دیگر مالکان 
نیز الگوبرداری کنند و به مستأجران خود بگویند 
فسخ نمی کنند و اگر مستأجر زیاد اصرار کرد به او 
بگویند حاضر هستند باقی پولش را طی یک فقره 

چک ۶ ماهه به او برگردانند.»
حســینی در انتها از نامه ای که برای جلوگیری از 
ورشکســتگی مســتأجران بازار رضا تنظیم شده 
اســت، خبر داد و افزود: « این شرایط نفس کسبه 
را بند آورده اســت به همین دلیل پس از مشورت 

با هیئت امنای بازار رضــا تصمیم به تنظیم نامه  و 
جمع آوری امضا از کسبه گرفتیم. ما در این نامه با 
اشاره به خسارت وارد شده از شیوع ویروس کرونا 
از مدیریت مجموعه بازارهای آستان قدس رضوی، 
هیئت مدیره  بازار و صاحبان سرقفلی ها خواستار 
بخشودگی اجاره و بازگرداندن مبلغ اجاره پرداختی 

از تاریخ ۵ اسفند به بعد شدیم.»

 استقبال کسبه از امضای آن ها
شهرآرامحله همراه با کسبه ای که در تنظیم این نامه 
مشارکت داشــتند راهی تعدادی از غرفه ها برای 
جمع آوری امضا شــد. به هر غرفه ای که می رفتیم 
مستأجران با وجودی که امید چندانی به نتیجه این 
نامه نداشتند آن را امضا می کردند و با اثر انگشت 

خود مهر تأیید به این مطالبه می زدند.
یکی از کســبه بازار که شاید بیشترین آسیب را از 
شیوع ویروس کرونا دیده است درباره اجاره کردن 
۲ غرفه درســت پیش از شــیوع کرونا می گوید: 
«مستقر شدن من در این ۲ غرفه هم زمان با شیوع 
کرونا شد و فروشم حتی به اندازه حقوق شاگردانم 
نمی شــد.۴ ماه صبر کردم وقتی دیدم شــرایط 
تغییر نمی کنــد نزد مالکان ۲ غرفه رفتم و از آن ها 
خواســتم باقی پول من را برگردانند. متأسفانه هر 
دوی آن ها این درخواست من را رد کردند و گفتند 
شانس من بد بود و حاضر به فسخ قرارداد نیستند. 
حالا ماندم چه کاری انجام بدهم و از مســئولان 
می خواهم به شــرایط من و دیگر مستأجران بازار 

رضا رسیدگی کنند.»

پیگیر حل 
اختلافات 
هستیم و 
درخواست 
کسبه را 
به گوش 
مسئولان 
می رسانیم

استمداد كسبه بازار رضا از مسئولان براى جلوگيرى از شكست اقتصادى

اعتراض به ورشكستگى!

سعید جلائیان
خبرنگار شهرآرا محله

زینبی

افزایش ساعت زیارت 
اهل قبور در بهشت رضا 

    سیده نعیمه زینبی   

دبیر شهرآرا محله
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نشست هم اندیشی شورای 
اجتماعی محلات منطقه ۷ 
در پی بازدید شهناز رمارم، 
عضو شورای اسلامی شهر 
مشــهد، از منطقه سیدی 
بــا حضور وی، شــهردار 
منطقه، ســرکلانتر منطقه 
جنوب، مسئولان شهری و اعضای شورای اجتماعی محله 
در سالن اجتماعات بوســتان ترافیک برگزار شد.کورش 
باوندی، شهردار منطقه، در ابتدای این نشست اعلام کرد: 
این نشست ها مداوم و محله محور است و در همه محلات 
در خدمت شهروندان خواهیم بود و مسائل و مشکلاتشان 
را رسیدگی می کنیم. البته این نخستین جلسه اختصاص 

به مشکلات سه محله سیدی، خلج و قائم خواهد بود.  
سپس رمارم، عضو شورای اسلامی شهر مشهد، به دلیل 
حضور خود در محله قائم اشاره کرد و گفت: رئیس شورای 
اجتماعی محله قائم من را به این منطقه دعوت کرد و ما به 
اتفاق اعضای شورا محله  گردی داشتیم. فضای مجازی این 
حسن را دارد که هر شهروندی می تواند با مسئولان ارتباط 
بگیرد و درخواســتش را مطرح کند. اگر افراد دیگری هم 
می خواهند به محله آن ها برویم می توانند به من پیام بدهند.

عضو هیئت رئیســه شورای اســلامی شهر، معضلاتی 
را کــه در بازدید محلی از منطقه قائم بــا آن برخورد کرده 
است، این گونه در جلســه بیان کرد: امنیت و نقاط کور 
بوستان های خطی، املاک بزرگ مقیاس و رها شده آستان 
قدس، سگ های ولگرد، ایســتگاه های بدون سایه بان 
اتوبوس رانی، پیاده روسازی و آسفالت خیابان، باکس های 
زباله و زباله گردی از مواردی بود که به عنوان مشــکلات 

محله قائم طرح می شود.
در ادامه این جلســه اعضای شورای اجتماعی محلات 
بهارستان، المهدی، ســیدی، قائم، طرق، عنصری، به 

بیان مسائل و معضلات محله خود پرداختند.سرهنگ 
افشین فر، ســرکلانتر پهنه جنوب شهر مشهد هم پس از 
شنیدن صحبت اعضای شورا درباره مسائل امنیتی مطرح 
شده در نشست، گفت: ایجاد امنیت وظیفه ذاتی نیروی 
انتظامی است و موضوع هایی که مطرح شد، کارشناسان 
ما بررسی می کنند.ســرکلانتر پهنه جنوب شهر مشهد 
درباره نقاط کور شهری موجود در بوستان های خطی محله 
قائم نیز بیان کرد: نیروی انتظامی مأموریت های متنوعی 
دارد که بخشی از آن ها را به بخش خصوصی مانند دفاتر 
پلیس+۱۰، نگهبان محله و... واگذار کرده اســت. این 
مراکز زیر نظر نیروی انتظامی است و از سوی پلیس ناجا 
آموزش داده می شوند. سازمان های مختلف که نیاز امنیتی 
دارند از طریق پلیس پیشــگیری با نگهبان محله قرارداد 
می بندند و این افــراد در کنار نیروی انتظامی ایفای نقش 
می کند. پلیس محله با نیروی انتظامی در راستای ایجاد 
امنیت همراه هستند. گذاشتن کیوسک در مناطق مورد 
درخواست با توجه به تنوع مأموریت ها و تعداد نیروهای 
ما امکان پذیر نیست.سرهنگ افشین فر درباره جمع آوری 
معتادان متجاهــر و کارتن خواب ها گفت: بخشــی از 
موضوع کارتن خواب ها به نیــروی انتظامی برمی گردد. 
جمع آوری با ماســت ولی نگه داری و بقیه موضوع ها با 
دیگر سازمان هاست. نیروی انتظامی نمی تواند هر روز 
این افراد را جمع کند و سازمان های دیگر آن ها را رها کنند.
باوندی، شــهردار منطقه هم پس از استماع درخواست 
شهروندان با تأکید بر این موضوع که اینجا هستیم تا انتقادها 
را بشنویم، افزود: ما در سال های گذشته بازدیدهای محله 
محور داشتیم که از دل آن ها بسیاری از پروژه های در حال 
انجام، شکل گرفت.شــهردار منطقه۷ درباره بازسازی 
خیابان امام رضا۷۰، هــم گفت: در محله گردی متوجه 
شدیم این خیابان شرایطی دارد که شاید در یک روستا هم 
نیست. با هماهنگی با اعضای شورای شهر بودجه اش را 

گرفتیم و طی ۲ سال اتفاقات خوبی افتاد. ما اولویت بندی 
کردیم که بقیه پیاده روسازی ها نیز انجام شود. امام رضای 
۷۰، پروین اعتصامی و بازار رضا نمونه های اجرا شــده 
است. بولوار شهید رجایی در طرق نیز وضعیت اسفباری 
داشت که ما خیابان را بازگشــایی و آسفالت کردیم ولی 
پیاده روهایــش هنوز خاکی اســت. اکنــون اولویت با 
پیاده روهای خاکی اســت و در قسمت هایی که پیاده رو 
وجود دارد، به مرمت ابتدایی اکتفا می کنیم. البته بسیاری 
از مواردی که از سوی شورای محلات مطرح شد در بودجه 
سال ۹۹ ما گنجانده شده است.باوندی ادامه داد: ما در سه 
محله قائم، خلج و طرق دفتر توسعه محله داریم و انتظار 
داریم که شورا و دفتر دست به دست هم بدهند و نیازها را 
شناسایی کنند تا دفتر با استفاده از ظرفیت محله، خیران و 
مشارکت مردم سند راهبردی منطقه را تهیه کند.در پایان این 
نشست عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر مشهد به 
خبرنگار شهرآرا محله گفت: امروز همه ۱۷ محله منطقه 
۷ در این نشست دعوت شده بودند تا مطالباتشان را مطرح 
کنند. چه بسا بخشی از این مطالبات با اندک توجهی رفع 
می شود.شــهناز رمارم درباره میزان رضایت مندی اش 
از این جلســه بیان کرد: پیگیری مطالبات مردمی با یک 
یا دو جلســه امکان پذیر نیست. کنار مردم بودن در شعار 
محقق نمی شود بلکه باید در عمل این اتفاق بیفتد. آمدن 
بین مردم و پیگیری مطالباتشــان به حل مشکلات مردم 
منجر می شود.نایب رئیس کمیسیون مناطق پیرامونی و 
کم برخوردار شورای اسلامی شهر مشهد نگرانی خودش 
را  از محقق نشــدن مطالبات مــردم، اعلام کرد و گفت : 
من ســعی می کنم یک موضوع را پیگیری کنم و به نتیجه 
برسانم و گزارشش را به مردم بدهم و سپس وارد موضوع 
دیگر می شوم. به همین خاطر با یک محله شروع کردم. 
مشــارکت مردم و پای کار بودن مدیران به من نوید حل 

مشکلات را می دهد.

سیده نعیمه زینبی
دبیر شهرآرا محله

مدیر عامل سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری مشهد از افزایش ساعت های حضور 
در آرامستان ها خبر داد.

حجت الاسلام حسین مهدوی دامغانی با اعلام این خبر گفت: برای کاهش تجمع و 
پیشگیری از شیوع ویروس کرونا، ساعت تردد در آرامستان ها برای زیارت اهل قبور افزایش 

پیدا کرد .ساعت حضور در آرامستان ها برای زیارت اهل قبور تا پایان تابستان از ساعت ۵ 
صبح تا ۱۹ در نظر گرفته شده است.وی افزود:  با توجه به توصیه های بهداشتی استفاده از 
ماسک و دستکش هنگام حضور در آرامستان ها ضروری بوده و برگزاری مراسم ترحیم در 

کنار قبور و توزیع نذورات نیز اکنون ممنوع است.

نشست هم انديشى محلات منطقه با حضور عضو شوراى اسلامى شهر برگزار شد

نويدِ حل معضلات با همراهى مردم و مسئولان
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 پیگیری مطالبه اصناف بازار رضا
نامه تنظیم شــد و پس از امضای کسبه به هیئت امنای بازار 
رضا تحویل شــد و آن ها قول پیگیری این نامه را به کســبه 
دادند. روزنامه چی، عضو هیئت امنای بازار رضا، در پاسخ 
ید: به شــهرآرامحله درباره نتیجه  ایــن پیگیری ها می گو
 « هفته گذشته نیز رئیس کل دادگستری استان به اینجا آمدند 
و مسائل و مشکلات کســبه را به ایشان اطلاع دادیم. آقای 
صادقی نیز قول هایی از قبیل پیگیری مشــکلات و مسائل 
مســتأجران و صاحبان مغازه شان را با تشکیل یک واحد در 
مرکز شورای حل اختلاف مختص به بازار دادند. در ادامه نیز 
این مقام قضایی قول پیگیری کم شدن بهای برق از شرکت 
برق، مکاتبه با اداره مالیات و تأمین اجتماعی برای مساعدت 

به کسبه بازار رضا را نیز دادند.»
عضو هیئــت مدیره بازار رضا درباره مطالبات مســتأجران 
غرفه های تجاری توضیح می دهد: «قرارداد مســتأجران با 
یکدیگر متفاوت اســت و هر کدام از آن ها یک خواســته را 
مطرح می کنند. مواردی که کســبه مطرح می کنند شــامل 
فرصت چند ماهه، نگرفتن اجاره در مدت شــیوع کرونا و 
حتی فســخ قرارداد و پس گرفتن پول است. به همین دلیل 
نمی توان یک نســخه واحد برای حل مشکلات تمام کسبه 
تجویز کرد. البته باید صحبت هر دو طرف را شنید. مالکان 

نیز صحبت های خود را دارند.»
روزنامه چی در انتها می افزاید: «مستأجران باید توجه داشته 
باشــند در زمان انعقاد قرارداد مالک تعهد نداده پول را پس 
دهد. در هر صورت ما پیگیر حل این اختلافات هســتیم و 
درخواست کســبه را به گوش مسئولان می رسانیم اما اینکه 
تا چه اندازه مطالبه آن ها تحقق پیدا کند به مراجع قضایی و 

مالکان مغازه برمی گردد.»

استمداد كسبه بازار رضا از مسئولان براى جلوگيرى از شكست اقتصادى

اعتراض به ورشكستگى!
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محلات منطقه مــا : عنصرى، 17شــهريور،كوى 
كارگران، مقدم، كوشش، كوى پليس، پروين اعتصامى 
المهدى، ســيدى ، ولى عصر(عج)، عســكريه، انقلاب 

بهارستان،  ابوذر، ايمان، رباط، ايوان، طرق

سه روایت عاشقانه!

سعید جلائیان

ــتم(ع)  ــام هش ــعادت ام ــا س ــت و ولادت ب ــه كرام ده
ــداده  ــرات 3 دل ــاى خاط ــا پ ــد ت ــه اى ش ــا بهان ــراى م ب
امــام رضــا(ع) بنشــينيم. اوليــن نفــر خادمــى اســت كه 
حــدود 3 دهــه كفش هــاى زائــران را بــا احتــرام جلــوى 
ــى  ــرد جوان ــر م ــن نف ــد. دومي ــت مى كن ــان جف پايش

اســت كــه تشــكيل شــدن خانــواده اش را لطــف امــام هشــتم (ع) مى دانــد 
و ماننــد بســيارى از مــردم مشــهد زندگــى مشــتركش را در بــارگاه منــور 
امــام رضــا(ع) آغــاز كــرده اســت و آخريــن نفــر بانويــى اســت كــه چنــد 
ســال در قامــت يــك خــادم بــه زائــران حضــرت خوشــامد مى گفــت و آن 

ــد. ــام(ع)  مى دان ــزه ام ــف و معج را لط

گـل دفتــــر

 خادم امام حسین
علی پهلوان که وارد هفتمین دهه از زندگی خود شــده اولین بار در ۷ سالگی 
کفشداری را در حرم امام حسین(ع) تجربه کرده است. خادم حرم امام رضا(ع) 
درباره اولین تجربه کفشــداری خود در حرم امام حسین(ع) می گوید: « پدر 
من خواربار فروش بود و به ســفرهای زیارتی علاقه زیادی داشت به طوری که 
هر سال بین ۴ تا ۶ ماه ما به عراق می رفتیم. اولین بار در کودکی من کفشداری 
را در یکی از همین سفرها تجربه کردم. پدر و مادرم ساعت ها در حرم مشغول 
زیارت می شدند و من که خردســال بودم حوصله ام سر می رفت به ویژه که آن 
زمان حرم امام حسین(ع) بسیار خلوت بود و تنها شب های جمعه کمی شلوغ 
می شد. با دیدن کفشداری سیدجعفر که در قسمت مزار حبیب بن مظاهر بود 
برای کمک به خادمی که آنجا مشغول بود رفتم. کفشدار که از خدا می خواست 
کسی کمکش کند و به کارهای خودش برسد کمک من را همیشه می پذیرفت. 
ابزار کار کفشدار یک میله بود که به سرش یک چنگک داشت و کفش ها را با آن 

می گرفتیم و در گوشه ای می چیدیم.»

 کفشداری شماره ۷!
ســال ها از روزی که پهلوان کفش زائران امام حسین(ع) را نگهداری 

می کند، می گذرد تا اینکه توفیق این کار دوباره نصیبش می شــود 
منتهی این بار در مشهد و در قامت خادم امام رضا(ع). کفشدار 
حرم امام هشتم(ع) از نحوه مشغول شدنش در حرم امام رضا(ع) 
این گونه یاد می کند: « ســال ۶۸ شــنیدم از افراد داوطلب برای 
خادمی حرم امام رضا(ع) ثبت نــام می کنند. من در آن زمان به 

رغم داشــتن یک مرغداری، فرصت و عشــق خدمت به زائران را 
داشتم. به همین دلیل نام نویسی کردم. چند سال از ثبت نام 

من گذشت. ســال ۷۳ مشغول ساخت منزلم بودم 
که بــا من تماس گرفتند و گفتنــد برای خادمی 

حرم انتخاب شــدم و باید به آنجا بروم. پیش 
از پوشیدن لباس در یکسری از کلاس های 
آموزشی مانند حرم شناسی، عقیدتی و نحوه 
برخورد با زائران شرکت کردم و در نهایت از 
خرداد همان سال با حضور در کفشداری 
شــماره ۷ صحن آزادی کارم را شروع 
کردم. البتــه در آغــاز کار یک خادم 
باسابقه کنار من بود تا من به صورت 

عملی نیز کفشداری را یاد بگیرم.»

 اولین روزهای خدمت
اولین روز کاری برای بیشــتر افراد با 
دیگر روزها تفــاوت دارد و این روز 
اغلب در خاطره ها جاودان می شود. 
برای کفشدار حرم امام رضا(ع) نیز 

این گونه است. با وجودی که سال ها 
از آن روز می گذرد او همچنان روزهای 

اول حضورش را در کفشــداری خوب به 
یاد دارد. پهلوان درباره خاطرات روزهای 

اول خدمتش به زائران امام هشتم می گوید: 
« حس و حالی که در اولین روز  کفشــداری 

داشتم برایم دیگر تکرار نشد. حتی نمی توانم احساساتی که داشتم، بیان کنم. 
یک اخلاص خاص در تمام آن مدت مــن را فرا گرفته بود. البته همچنان مانند 
روز اول برای این کار اشتیاق دارم به طوری که هر کشیک با وجودی که می دانم 
دوباره باز می گردم دوست ندارم بروم و ۱۲ساعتی که شیفتم است همیشه برایم 
خیلی زود به پایان می رسد. برای جبران دلتنگی ام سال ها خارج از نوبتم برای 
کمک به دیگر خادمان می رفتم. البته من تنها نبودم که خارج از کشیکم خدمت 
می کردم. در گذشته این کار از سوی خدام زیاد انجام می شد و خادمان خارج از 
نوبت خود برای کمک به حرم می رفتند. در بین آن ها افراد ثروتمند و خوشنامی 
بودند که داوطلبانه خارج از زمان کارشان سرویس های بهداشتی و کفش های 

زائران را تمیز می کردند.»

یم زائران امام هشتم  تکر
تکریم زائران علی بن موسی الرضا(ع) برای ما مشهدی ها واجب است. نکته ای 
کید می کند و درباره ضرورت احترام به  که شــهروند محله عنصری نیز به آن تأ
زائران توضیح می دهد: «از روز اول تلاش می کنم زمانی که می خواهم کفش 
زائران را به آن ها بازگردانم این کار را مؤدبانه انجام دهم تا رضایت آن ها را به 
دست بیاورم. البته تنها کفش زائران را جفت شده به آن ها تحویل 
نمی دهم. همیشه با تواضع به زائران خوشامد و زیارتتان قبول 
باشد می گویم و به آن ها لبخند می زنم، زیرا وقتی زائران این 
رفتار من را می بینند خشنود می شوند و خاطره خوبی از حرم 
امام رضا(ع) در ذهنشان باقی می ماند.  البته یک بار در فصل 
تابستان به واســطه ازدحام زیاد جمعیت، شماره یک زائر را 
اشتباه خواندم و کفش او را اشتباهی تحویل دادم. آن شخص 
که از شلوغی حرم اذیت شد و کمی از پیش دلخور بود، از 
من ناراحت شــد و اخم به ابرو انداخت. با دیدن 
حالتش برای رفع دلخوری او تمام تلاشــم 
را انجــام دادم و عذرخواهی کردم. دلیل 
کارم این بود که جلــب رضایت زائران 
وظیفه یــک خادم اســت. یک خادم 
باید همیشه مراقب اعمال و کردارش 
باشد. اگر ما خطایی مرتکب شویم 
ممکن اســت خدای نکرده زائران 
آن را از چشم امام رضا(ع) ببینند 
و بگوینــد خادمان امام هشــتم 
خطا کردند. زمانی که لباس به 
تن داریم باید بیش از گذشــته 
مراقــب رفتارمان باشــیم به 
ویژه در مواجهه با زائرانی که 
از شــهرهای دیگر به زیارت 
می آیند. من همیشه به زائرانی 
که از شهرهای دیگر می آیند 
احترام مضاعفی می گذارم 
چون آن ها به واسطه ارادتی که 
به امام رضا(ع) دارند رنج سفر 
را تحمل می کنند و با صرف هزینه 
زیاد به اینجا می آیند. من به عنوان 
میزبان وظیفه دارم با آن ها خوش 

رفتاری کنم تا با خاطره خوبی باز گردند. خوشبختانه تمام خادمان امام رضا(ع) 
خوش برخورد هستند و اگر یک حرکت اشتباه از خادمی سر بزند که به ناراحتی 

زائری منجر شود مطمئن باشید از روی عمد نبوده است.»

 احترام مردم به خادمان
از گذشته مردم مشــهد برای افرادی که لباس خادم امام رضا(ع) به تن دارند، 
احترام خاصی قائل می شــوند و در برخورد با خادمان از آن ها حتی طلب دعا 
می کنند. خادم حرم امام هشتم درباره برخورد مردم با او زمانی که لباس خادمی 
به تن دارد، می گویند: «من تنها لباس خادمی را در زمان کشیک به تن می کنم. 
گاه یک شوق برای رفتن  هرباری که آن را می پوشم از همان لحظه  نخست ناخودآ
به سمت معشوق در من ظاهر می شود. البته این حالت تنها به خود من خلاصه 
نمی شود و حتی اعضای خانواده ام نیز رفتارشان زمانی که لباس خادمی به تن 
گاه تغییر می کند. در مسیر حرم مردم به واسطه این لباس احترام  می کنم ناخودآ
زیادی به من می گذارند. حتی برخی بر این باورند که خادمان رابطه خاصی با 
حضرت دارند و اگر حاجتشان را به ما بگویند و ما به امام، خداوند حاجت آن ها 
را برآورده می کند. برای من بارها پیش آمده که مردم از من بخواهند برای آن ها دعا 
کنم. حتی یک بار شخصی طلبکارانه از من خواست حاجتش را از آقا بگیرم. 
البته بیشتر افراد درخواســت  خواندن نماز و زیارتنامه را می کنند که متأسفانه 
نمی توانم در حرم برای تک تک آن ها نماز و زیارت نامه بخوانم. به همین دلیل 
همیشه می گویم نائب الزیاره خواهم بود و به حرم که می روم نیز یک نماز به نیابت 
از تمام آرزومندان زیارت امام رضا(ع) و افرادی که از من خواستند می خوانم.»

 کفش میهمانان

همان طور که برای میهمانان لباس خادم های حرم مقدس است، برای میزبان 
نیز کفش میهمان متبرک و دارای ارزش معنوی است. کفشدار قدیمی حرم امام 
هشتم درباره ارزش کفش زائران توضیح می دهد:  «کفش های زائرانی که از راه 
دور و با تحمل رنج سفر برای زیارت می آیند برای ما که خادم امام هشتم هستیم 
دارای ارزش است و وظیفه داریم با احترام برخورد کنیم. این ویژگی برای تمام 
کفش ها صدق می کند. برای من که کفشــدار حرم امام رضا(ع) هستم قیمت 
کفش، تمیزی یا کثیفی آن مهم نیست و یک برخورد را با تمام کفش ها می کنیم. 
البته کفش داری ها به شکلی احداث شدند که بوی کفش ها به مشام ما نمی رسد 

و زیاد متوجه بوی کفش ها نمی شویم.»
حدود ۳ دهه سابقه و روی خوشی که به زائران امام رضا(ع) نشان می دهد باعث 
شکل گیری رفاقت های زیادی بین او و زائران شده است. او درباره دوستانی که 
شهرهای مختلف پیدا کرده است، می گوید: «طی این سال ها با زائران زیادی 
ارتباط برقرار کردم. برخی اوقات با آن ها تماس می گیرم و احوالشان را می پرسم 
و برخی اوقات آن ها از شهرهای خود با من تماس می گیرند و طلب دعا می کنند 

به ویژه زمانی که برایشان مشکلی پیش آمده است، برایشان دعا  می کنم.»
بسته شدن درهای بارگاه منور امام هشتم به دلیل جلوگیری از شیوع کرونا باعث 
اندوه  بسیاری از عاشــقان این حضرت به ویژه خادمان امام شد. خادم قدیمی 
حرم امام رضا(ع) نیز تحمل این موضوع را دشــوار می داند و می افزاید: «طی 
مدت خدمتم در حرم، ســخت ترین روزها برای من ایامی بود که درهای حرم 
بسته بود. من همیشه فکر می کردم هر هفته نعمت خدمت گذاری به زائران حرم 
امام هشتم نصیب من می شود اما این اتفاق باعث شد که من شکرگزار این نعمت 
باشــم و قدر آن را بدانم. در مدتی که حرم بسته بود از خیابان زیارت می کردم و 
پس از بازگشایی نیز مانند یک زائر به حرم رفتم و دعا کردم شروع این ویروس از 

سر تمام مردم جهان کم شود.»

ســال ها از روزی که پهلوان کفش زائران امام حسین(ع) را نگهداری 
می کند، می گذرد تا اینکه توفیق این کار دوباره نصیبش می شــود 
منتهی این بار در مشهد و در قامت خادم امام رضا(ع). کفشدار 
حرم امام هشتم(ع) از نحوه مشغول شدنش در حرم امام رضا(ع) 
 شــنیدم از افراد داوطلب برای 
خادمی حرم امام رضا(ع) ثبت نــام می کنند. من در آن زمان به 

رغم داشــتن یک مرغداری، فرصت و عشــق خدمت به زائران را 
داشتم. به همین دلیل نام نویسی کردم. چند سال از ثبت نام 

 مشغول ساخت منزلم بودم 
که بــا من تماس گرفتند و گفتنــد برای خادمی 

حرم انتخاب شــدم و باید به آنجا بروم. پیش 
از پوشیدن لباس در یکسری از کلاس های 
آموزشی مانند حرم شناسی، عقیدتی و نحوه 
برخورد با زائران شرکت کردم و در نهایت از 
خرداد همان سال با حضور در کفشداری 
 صحن آزادی کارم را شروع 
کردم. البتــه در آغــاز کار یک خادم 
باسابقه کنار من بود تا من به صورت 

اولین روز کاری برای بیشــتر افراد با 
دیگر روزها تفــاوت دارد و این روز 
اغلب در خاطره ها جاودان می شود. 
برای کفشدار حرم امام رضا(ع) نیز 

این گونه است. با وجودی که سال ها 
از آن روز می گذرد او همچنان روزهای 

اول حضورش را در کفشــداری خوب به 
یاد دارد. پهلوان درباره خاطرات روزهای 

اول خدمتش به زائران امام هشتم می گوید: 
« حس و حالی که در اولین روز  کفشــداری 

زائران را به آن ها بازگردانم این کار را مؤدبانه انجام دهم تا رضایت آن ها را به 
دست بیاورم. البته تنها کفش زائران را جفت شده به آن ها تحویل 
نمی دهم. همیشه با تواضع به زائران خوشامد و زیارتتان قبول 
باشد می گویم و به آن ها لبخند می زنم، زیرا وقتی زائران این 
رفتار من را می بینند خشنود می شوند و خاطره خوبی از حرم 
امام رضا(ع) در ذهنشان باقی می ماند.  البته یک بار در فصل 
تابستان به واســطه ازدحام زیاد جمعیت، شماره یک زائر را 
اشتباه خواندم و کفش او را اشتباهی تحویل دادم. آن شخص 
که از شلوغی حرم اذیت شد و کمی از پیش دلخور بود، از 
من ناراحت شــد و اخم به ابرو انداخت. با دیدن 
حالتش برای رفع دلخوری او تمام تلاشــم 
را انجــام دادم و عذرخواهی کردم. دلیل 
کارم این بود که جلــب رضایت زائران 
وظیفه یــک خادم اســت. یک خادم 
باید همیشه مراقب اعمال و کردارش 
باشد. اگر ما خطایی مرتکب شویم 
ممکن اســت خدای نکرده زائران 
آن را از چشم امام رضا(ع) ببینند 
و بگوینــد خادمان امام هشــتم 
خطا کردند. زمانی که لباس به 
تن داریم باید بیش از گذشــته 
مراقــب رفتارمان باشــیم به 
ویژه در مواجهه با زائرانی که 
از شــهرهای دیگر به زیارت 
می آیند. من همیشه به زائرانی 
که از شهرهای دیگر می آیند 

چون آن ها به واسطه ارادتی که 
به امام رضا(ع) دارند رنج سفر 
را تحمل می کنند و با صرف هزینه 
زیاد به اینجا می آیند. من به عنوان 
میزبان وظیفه دارم با آن ها خوش 

سه روایت مختلف از خاطرات سه دلداده حریم امن رضوی

در پناه تو 
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شعاع  هرکس  دارد.  محبوب  با  حرفی  هرکس  هستند  دل  اهل  که  آن ها  مرام  در 
حضورش را با محبوب متناسب با دلش تنظیم می کند. هرکس به اقتضای اوضاعش. 
یکی دلش می خواهد هفته ای یک بار خودش را به پابوسی محبوب برساند و دیگری 
دلش می خواهد وقتش را برای خدمت به او و محبانش صرف کند. یکی هم دلخوش 

به خواندن خطبه عقدش با اجازه حضرت یار است. اینجا راوی سه داستان مختلف 
شروع  خاطرات  که  کسی  می کند.  خدمت  عاشقانه  که  کسی  هستیم.  دلدادگی 
زندگی اش متصل به حضرت است و کسی که بعد از سال ها خدمت، اتفاقات او را 

از محضر محبوب دور کرده است و حسرت دارد.

 خاطره شروع زندگی خانواده های مشهدی
اغلب خانواده های مشهدی یک خاطره مشترک از حرم امام رضا(ع) دارند 
و آن مربوط به آغاز زندگی مشترکشان است. بسیاری از خانواده ها با وجود 
گذشت سال ها از شروع زندگی مشترکشــان در حرم همچنان هر باری که 
به حرم می روند با یکدیگر یاد آن روز را گرامی می دارند و آن روز برایشــان 
تکرار می شود. فاطمه و جواد نوروزی، زوج جوان محله عنصری، هستند 
که ســال ۹۳ با حضور در بارگاه منور رضوی زندگی مشــترک خود را آغاز 
کردند. خانواده نوروزی خاطره جالبی از شــروع زندگی مشــترک خود در 

حرم دارند که آن را برای ما بازگو می کنند. 
ید: « همسرم دخترعموی من  جواد نوروزی درباره نحوه ازدواجش می گو
است. خانواده همســرم حدود ۶ سال پیش از ســرخس به مشهد آمدند و 
ســاکن محله عنصری شــدند. چند ماه بعد من که تازه خدمت سربازی ام 
یم  تمام شده بود همراه خانواده ام برای زیارت به مشهد آمدیم و در منزل عمو
مستقر شدیم. روز دوم در حرم از امام رضا(ع) خواستم کمک کند تا ازدواج 
یم  کنم. همان شــب خواب دیدم در مســیر حرم جلوی همه از دخترعمو
خواستگاری کردم و پاســخ مثبت را گرفتم. این خواب برای من مانند یک 
نقشــه گنج بود. من خواب را برای خانواده ام تعریف کردم و همان کار را در 
مسیر حرم کردم. برای دعای کمیل ۲ خانواده راهی حرم شدیم که موضوع 

را مطرح کردم و خوشبختانه پاسخ مثبت را گرفتم.»

  عقد در حرم با حضور میهمانان
عقد زوج های جوان در حرم امام رضا(ع) بیشــتر مربوط به مردم مشهدی و تا 
حدودی روستاها و شــهرهای اطراف مشهد است. نوروزی درباره چگونگی 
برگزاری مراسم عقدش در حرم توضیح می دهد: «ما هیچ اطلاعی از اینکه در 
حرم امام هشتم زوج های جوان عقد می کنند نداشتیم. البته خانواده شنیده بودند 
اما فراموش کرده بودند. ما در فکر برگزاری مراســم عقد و دعوت از میهمانان 
بودیم که پدر همســرم به طور اتفاقی از همکارانش شــنید زوج های جوان در 
حرم عقد می کنند. وقتی ما از این موضوع مطلع شدیم از اینکه می توانیم زندگی 
مشترکمان را از حرم امام رضا(ع) شروع کنیم، خیلی خوش حال شدیم. در ادامه 
تصمیم گرفتیم از اقوام نیز دعوت کنیم به مشــهد بیایند و در مراسم ما شرکت 
کنند. با توجه به اینکه این کار هزینه ای برای ما نداشت میهمانان زیادی دعوت 
کردیم. عقد ما روز ولادت امام جواد(ع) بود و به میهمانان گفته بودیم ساعت 
۱۲ به آنجا بیایند. روز موعود در بخشی که زوج های جوان عقد می کنند خیلی 
شلوغ بود. من و همسرم به اتفاق خانواده مدت زیادی منتظر آن ها شدیم. راستش 
فکر کردیم آن ها به دلیل اینکه ازدواج فامیلی است مخالف هستند و نمی آیند. 
به همین دلیل وقتی دیدیم خبری از میهمانان نشــد از یک عاقد خواستیم ما را 
عقد کند. وقتی از آنجا بیرون آمدیم پشت سر هم پیام  تماس های از دست رفته 
برای ما می آمد. بیش از ۴۰میهمان از شهرستان آمده بودند و زمانی که تماس 
می گیرند و می بینند ما در دسترس نیستیم مشغول زیارت خود می شوند. برای 
اینکه از دل میهمانان در بیاوریم مجبور شــدیم تمام آن ها را به یک رســتوران 
دعوت کنیم و فردای آن روز نیز تمام آن ها به محضر آمدند و در آخر نیز مجلس 

عقدکنان برگزار کردیم.»
نوروزی درباره درسی که در این اتفاق گرفته است هم می گوید: «ما قصد داشتیم 
در مخارج صرفه جویی کنیم و میهمانان را به همین دلیل تنها به حرم دعوت کرده 
بودیم زیرا می دانستیم میهمانان پس از مراسم عقد می خواهند برای خود زیارت 
کنند. با اتفاقی که افتاد و در بی آنتنی گوشــی های همراه در حرم مجبور شدیم 
در ۳ روز اول زندگی مشترکمان از میهمانان پذیرایی کنیم. این خاطره شیرینی 
برای من و همسرم شد. پس از آن روز هر بار به حرم می آییم از اتفاقی که افتاد، یاد 
می کنیم و همیشه مانند بار اول می خندیم. البته این را هم اضافه کنم تا به امروز 
تمام اقوامی که در مراسم ما حضور داشتند هر بار یکی از فرزندانشان می خواهد 

ازدواج کند، برای عقد به مشهد می آید و البته در منزل ما مستقر می شوند.»

 خادمی، دور از حرم!
برای کسی که لذت خادمی امام رضا(ع) را تجربه کرده، از دست دادن 
این نعمت دشوار اســت. این را اکرم شهیدی، فرهنگی بازنشسته که تا 
سال گذشــته در حرم به عنوان خادم مشــغول خدمت بود، می گوید و 
می افزاید: «همیشه آرزویم این بود در حرم امام هشتم(ع) خدمت کنم 
اما به دلیل مشکلات و مشغله های زندگی این امر برایم امکان پذیر نبود 
تا اینکه در ســال ۸۶ مدرســه ام تغییر کرد و یک روز برای من آزاد شد و 
فرصت اینکه بتوانم در حرم مشــغول شوم  برایم مهیا شد. با کلی امید و 
آرزو به حرم رفتم و درخواســت خودم را مطرح کردم. متأسفانه مسئول 
آنجا به من گفت ۴۵ سال نهایت سنی است که خدام را جذب می کنند و 
از سن من گذشته است. دلم شکست هر چه اصرار کردم فایده نداشت. 
در نهایت به من گفتند فردا دوباره بروم. ناامید بودم اما  از امام رضا(ع) 
خواستم کارم را درست کند تا در حرمش خادمی کنم. روز بعد دوباره 
به آنجا مراجعه کردم. در کمال تعجب دیدم رفتار و سخنان خانمی که 
روز قبل به درخواست های من به سردی پاسخ می داد به کلی تغییر کرده 
است. آن خانم حتی جلوی پای من بلند شد. به او گفتم برایم مهم نیست 
چه وظیفه ای به من بدهند، هرچه باشــد با جان و دل انجام خواهم داد. 
خوشبختانه قبول کردند و من از سال ۸۶ در آسایشگاه مشغول خیاطی 
شدم. سال ۹۱ به بخش تفتیش منتقل شــدم. از این جابه جایی و اینکه 
می توانستم به زائران خوشــامد بگویم، ذوق زده بودم. وقتی زائران وارد 
می شدند اگر نشســته بودم بلند می شدم و به آن ها احترام می گذاشتم و 
خوش  آمدید می گفتم. حتی یک بار وقتی گروهی از بانوان عشایر وارد 
گاه از دیدن آن ها به وجد آمدم و در آغوششان کشیدم.  شــدند ناخودآ
همیشه به زائران محبت می کردم و قربان صدقه آن ها می رفتم به نحوی 
که همه تعجب می کردند. البته این رفتار دو سمتی بود و زائران نیز همین 

رفتار را با من می کردند.»

 گرفتن حاجت برای زائران
روی گشاده و لب خندان این خادم باعث می شود زائران و مجاوران امام 
رضا(ع) او را محرم رازهای خود بدانند و واجد شرایط اینکه برایشان دعا 
کند. شهیدی درباره درخواســت های مردم برای بیان حاجت هایشان 
توضیح می دهد: «از روزی که خادم شــدم هر روز به تعداد افرادی که 
به من التماس دعا می گفتند بیشــتر می شــد. مردم از من می خواستند 
برایشــان دعا کنم. یک بار خانمی در حرم از من  خواســت برایش دعا 
کنم تا صاحب فرزند شود. من تا امکانش را داشتم برای همه نماز و دعا 
می خواندم برای او نیز همین کار را کردم. خوشبختانه با عنایت پروردگار 
همان زن مدتی بعد پیش من آمد و خبر بچه دار شدنش را داد. افزون بر 
این خانم خیلی ها می گفتند دعایم برایشان مستجاب شده است. البته 
این ها تمامش به واسطه نوکری حضرت رضا(ع) بود و دعای خود آن ها 

و من کمترین نقش را داشتم.»

 جدایی خادم از زائر
مشکلات خانوادگی و بیماری باعث می شــود شهیدی نتواند کارش 
را ادامه دهد. شهیدی با اشاره به مشــکلاتی که برایش ایجاد می شود، 
می افزاید: « متأســفانه به علت مشــکلات خانوادگی و بیماری خودم 
و فرزندم از سال گذشــته دیگر نتوانستم خدمت به زائران را ادامه دهم. 
الان به شدت حسرت آن روزها را می خورم و حاضر هستم هر مدتی هر 
کاری که باشد در حرم برای زائران انجام دهم. الان آرزو می کنم دوباره 
بتوانم در حرم خدمت کنم. مهم نیست چه کاری باشد تنها می خواهم 
خدمــت کنم. از روزی که به حرم نرفتم دلتنگ شــدم. هر باری که این 
طوری می شوم لباس خادمی ام را می پوشم. لباسی که برایم خوش یمن 

بود و همیشه گره از مشکلاتم گشوده است.»
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محلات منطقه مــا : عنصرى، 17شــهريور،كوى 
كارگران، مقدم، كوشش، كوى پليس، پروين اعتصامى 
المهدى، ســيدى ، ولى عصر(عج)، عســكريه، انقلاب 

بهارستان،  ابوذر، ايمان، رباط، ايوان، طرق

مردم شهرک 
طرق نشان 
دادند هیچ 
مشکلی نیست 
که آن ها قادر به 
حل آن نباشند

٦٣٠ هزار بوته گل 
تابستانه!

هم محلی

اسفند سال گذشته هم زمان با شیوع ویروس کرونا در طرق، به 
هدف مقابله با این بیماری ستادی متشکل از بسیج، شهرداری، 
دفتر توسعه محله، صندوق قرض الحســنه طرق، خیریه امام 
رضا(ع)، شــوراهای اجتماعی طرق، ایوان، شورای معتمدان 
طرق، آبرســانی طرق و تعدادی از بخش هــای فعال دیگر به 

پیشنهاد بسیج حوزه ۲ کمیل در این شهرک شکل گرفت.
اقدامات خســتگی ناپذیر فعالان این ســتاد باعث شد تعداد 
مبتلایان به کرونای طرق در مقایســه با دیگر نقاط شهر و حتی کشور چشمگیر نباشد. این 
اقدامات شامل تولید و توزیع گســترده ماسک، ضد عفونی بی وقفه معابر، توزیع بسته های 
معیشتی و بهداشتی و ... بود. حوزه ۲کمیل این بار با دعوت از مسئولان کشوری و لشکری با 
هدف پاسداشت زحمات افرادی که در این مسیر مشارکت داشتند، مراسم تقدیر را برگزار کرد.

 میهمانان ویژه مراسم
میهمانان ویژه این نشست قاضی زاده هاشمی نائب رئیس مجلس شورای اسلامی، شهناز 
رمارم عضو شورای اســلامی شهر، کوروش باوندی شــهردار منطقه، سردار سپاه یوسف 
علی زاد، سرهنگ دهقانی فرمانده حوزه کمیل، تعدادی از فرماندهان هوا نیروز و ... بودند.

حســن قدیری، عضو شورای معتمدان طرق، در ابتدای مراســم ضمن قدردانی از حضور 
مسئولان شرکت کننده در این نشست درباره شکل گیری ستاد مقابله با کرونا گفت: از اواخر 
اسفند سال گذشته صدها نفر در طرق تحت مدیریت ستاد مقابله با کرونای  شهرک مشغول 
به فعالیت بودند که اگر اقدامات آن ها نبود مشــخص نیســت ویروس کرونا تا چه اندازه در 

اینجا آسیب وارد می کرد.
وی با قدردانی از همگرایی مردم طرق و مدیران شــهرداری مشــهد ادامه داد: همگرایی و 
همبستگی مردم طرق و کمک اعضای شورای اســلامی شهر، شهردار مشهد، رئیس اداره 
خدمات شــهری و رئیس اداره فنی عمران، رئیس اداره محیط زیست شهرداری مشهد و به 

ویژه شهردار منطقه کمک زیادی به ما برای مقابله با کرونا کردند.
قدیری طرقی با نام بردن از بخش ها و سازمان های مختلف که در فعالیت های ستاد مشارکت 
داشــتند، افزود: افزون بر شهرداری مشهد، ســازمان ها و بخش هایی همچون هوانیروز، 
کارخانه مواد غذایی طرق، ائمه جماعت مســاجد، فرماندهی حوزه ۲ کمیل و بســیجیان 

طرق در این راه از هیچ کمکی دریغ نکردند.

هیچ مشکلی در طرق حل نشدنی نیست
در ادامه این مراســم قاضی زاده هاشمی، نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلس شورای 
اسلامی، به مقایسه  طرق با برخی نقاط دیگر کشور پرداخت و گفت: مشکلات و مسائلی 
که در کشور و نقاط مختلف شهر مشــهد وجود دارد در طرق نیز هست اما مردم این شهرک 

نشان دادند هیچ مشکلی نیست که آن ها قادر به حل آن نباشند.
نائب رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: افرادی که در مقابله با شیوع ویروس کرونا در 
طرق و تمام کشــور خدمت  کردند همگی مردم عادی بودند که با وجود کمی ســرمایه پای 
کار آمدند و از وقت و انرژی خود برای حفظ ســلامتی مردم هزینه کردند. البته مسئولان نیز 
در این مســیر کمک کردند و امیدوارم این همت و اقدامات تداوم داشته باشد. چرا که هرجا 
مردم پای کار بودند هیچ مشکلی نتوانسته باعث توقف کشور و نظام شود اما در طرف مقابل 

متأسفانه هرجا مردم پای کار نبودند کار کشور متوقف شد.
نماینده مردم مشــهد در مجلس شورای اســلامی در انتها افزود: کرونا یک بحران جهانی 
است که به تمام کشورهای جهان لطمه وارد کرده است اما در کشور ما این خسارت با وجود 
امکاناتی که ما داشتیم و خسارت و آسیبی که به کشور رسیده در مقابل کشورهای توسعه یافته 

کمتر بوده است که تنها علت آن حضور مردم است.

 تقدیر از مجاهدان ستاد مقابله با کرونا
در این مراسم، مسئولان شرکت کننده همگی به روی صحنه رفتند و با اهدای لوح از فعالان 

ستاد مقابله با کرونای  طرق تقدیر کردند.
پس از آن نیز مردم طرق با اهدای لوح به شــهردار و رئیس اداره اجتماعی شهرداری منطقه و 
دیگر مسئولان حاضر از آنان تقدیر کردند. پدر شهیدان رضاییان نیز با اهدای تصویر نقاشی 
شده شهید سردار قاسم سلیمانی به نائب رئیس مجلس شورای اسلامی از او برای حضورش 

در طرق تقدیر کرد.
در انتهای این مراســم فرمانده حوزه ۲ کمیل درباره علت برگزاری آن گفت: با هدف تجلیل 
و تشــویق مجاهدان قرارگاه مقابله با کرونا و خیرانی که در تهیه سبدهای معیشتی مشارکت 
داشتند با حفظ موازین بهداشتی در حضور مسئولان بخش های مختلف برگزار کردیم و از 
۲۰۰ نفر از این افراد تقدیر کردیم. ما با دعوت از مســئولان مختلف تلاش کردیم گوشه ای 
از ظرفیت و کارهای انجام شــده را در طرق به آن ها اطلاع دهیم تا متوجه ظرفیت موجود در 

این شهرک بشوند.

ستاد مقابله با کرونای شهرک طرق از فعالان این عرصه تقدیر کرد

مجاهدان سلامت سپاسگزاريم

سعید جلائیان   
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از مجموع ۶ ایستگاه اتوبوسی خیابان چمن که در محدوده منطقه ۷ قرار دارد، تنها یک 
ایستگاه مجهز به سایه بان و ۲ ایستگاه  صاحب نیمکت است و مابقی امکاناتشان خلاصه 
به یک تابلو می شود. البته از این بین برخی ایستگاه  پایانی محسوب می شوند و ورودی 
مسافر به اتوبوس در آن ها محدود است اما در بیشتر ایستگاه ها شهروندان برای مدت 

زمانی که باید  در انتظار اتوبوس باشند به ایستادن در زیر تابش نور آفتاب مجبور هستند.

به درخواست اهالی خیابان چمن راهی ایستگاه های اتوبوس 
در خیابان های چمن ۲، ۵، ۱۹،۱۸، ۲۸ و ۳۳ می شویم و از 
مشکلاتی که برای انتظار رسیدن اتوبوس دارند، گزارش تهیه 
می کنیم.اولین ایستگاه اتوبوس در خیابان چمن ۲ قرار دارد 
که یکی از ایســتگاه های  پایانی خطوط ۳۲ و ۶۸ محسوب 
می شود. به طور معمول تعداد کمی مسافر در این ایستگاه سوار 
اتوبوس می شوند اما در طرف مقابل ایستگاه اتوبوس چمن 
۵ قرار دارد که تعداد مسافران آن  زیاد است و امکانات آن به ۲ 
نیمکت خلاصه می شود. البته در فصل تابستان کمتر کسی به 

نشستن روی این نیمکت ها تمایل دارد.

 مسافران ایستاده و نیمکت های خالی
زهرا جاودانی، یکی از مسافران خط ۳۲ که هر روز از این ایستگاه 
به سر کار خود می رود مانند اغلب مسافران این ایستگاه از شدت 
نور خورشید به سایه یک درخت پناه برده است. شهروند خیابان 
چمن درباره مشکلات مسافران  این ایستگاه اتوبوس می گوید: 
«اینجا تنها یک تابلو داشــت تا اینکه سال گذشته شهرداری ۲ 
نیمکت نصب کرد. این کار خیلی خوبــی بود و مردم از اینکه 
ایستاده منتظر بمانند، راحت شــدند اما در فصل گرما به دلیل 
تابش نور خورشید دیگر نمی شود راحت روی این صندلی ها 
نشست.»جاودانی ادامه می دهد: «این ایستگاه  پرتردد است 
و هر روز ده ها نفر در آن سوار اتوبوس می شوند پس به امکانات 
بیشتری همچون سایه بان و دستگاه شارژ من کارت نیاز دارد. البته 
به عقیده من اگر در ایستگاهی تنها ۲ مسافر سوار اتوبوس شوند 

باید برای رفاه حال آن ها سایه بان نصب شود.»

 مکان نامناسب ایستگاه
مقصد بعدی ما ایســتگاه اتوبوس چمن ۱۸ اســت که در آن 
خطوط اتوبوس ۶۸ و ۷۲ توقف می کنند. این ایســتگاه فاقد 
هرگونه امکاناتی اســت. احمدی، یکی از شهروندان منتظر 
اتوبوس  این ایستگاه، می گوید: «صبح ها تعداد مسافران این 
ایستگاه زیاد اســت اما هیچ امکاناتی برای آنان در نظر گرفته 
نشده است. البته عرض پیاده رو در اینجا کم است و حتی جا 
برای نیمکت گذاشتن نیز ندارد.» ایستگاه بعدی در چمن ۱۹ 
قرار دارد که در آن نیز خطوط ۶۸ و ۷۲ توقف می کنند. برخلاف 
ایستگاه های قبلی اینجا دارای سایه بان است و شهروندان در 

زیر سایه به انتظار رسیدن اتوبوس ها می نشینند.

 ایستگاه های اتوبوس در حاشیه مدارس
۲ایســتگاه آخری که در محدوده منطقه ۷ واقع شده است در 

چمن ۲۸ و ۳۲ قرار دارند. بخش عمده ای از مسافران این دو 
ایســتگاه که در آن تنها خط ۶۸ توقف می کند؛ دانش آموزان 
۳ مدرسه تشکیل می دهند. ایســتگاه اتوبوس چمن ۲۸ در 
حاشیه یک مدرسه دخترانه قرار دارد و فاقد هرگونه امکاناتی 
برای مسافران است. یکی از مسافران این ایستگاه می گوید: 
«اغلب مسافران اتوبوس در این ایستگاه را دانش آموزان تشکیل 
می دهند اما متأســفانه هیچ گونه امکاناتی برای آن ها فراهم 
نشده است. ضمن اینکه در محل ایستگاه ۳گاری زباله قرار 
دارد که بوی نامطبوع آن تمام مسافران را آزار می دهد.»مسافر 
خط ۶۸ می افزاید: «در این محل عرض پیاده رو زیاد اســت 
و می توان ایســتگاه اتوبوس احداث کرد یا حداقل در اطراف 
درختانی که وجود دارند تعدادی نیمکت قرار داد تا در سرما و 
گرما کنار خیابان مجبور به ایستادن نباشیم.»آخرین ایستگاه 
اتوبوس خیابان چمن در محدوده منطقه ۷ در چمن ۳۳ قرار 
دارد. برای مسافران این ایستگاه ۲ نیمکت تعبیه شده است تا 
آن ها نشسته منتظر رســیدن اتوبوس باشند اما صفیه فاطمی 
تعداد نیمکت ها را کافی نمی داند و با اشاره به تعداد مسافران 
ایستگاه می گوید: «تعداد مســافران زیاد است یا حداقل از 
ایستگاه مقابل بیشتر است. با توجه به تعداد مسافرانی که این 
ایستگاه دارد از مسئولان می خواهم در اینجا سایه بان نصب 

کنند و تعداد صندلی ها را نیز افزایش دهند.»

 خبرهای خوب سازمان اتوبوس رانی
برای شنیدن پاسخ مسئولان سازمان اتوبوس رانی شهرداری 
مشــهد با مدیــر روابط عمومی این ســازمان بــه گفت وگو 
می پردازیم. عباس اتحادی در ابتدا به بیان آماری از ایستگاه های 
دارای ســایه بان می پردازد و خبر از نصب سایه بان های جدید 
می دهد.مسئول روابط عمومی سازمان اتوبوس رانی مشهد 
می گوید: «از مجموع ۳۴۵۰ ایســتگاه اتوبوس شهر ۱۴۰۰ 
ایستگاه به سایه بان مجهز هستند که امسال به این تعداد ۳۳۰ 
ایستگاه دیگر افزوده خواهد شد.»اتحادی درباره شرایط نصب 
سایه بان در ایستگاه های اتوبوس خیابان چمن هم می گوید: 
«نصب سایه بان براساس اولویت هایی همچون حجم مسافر 
ورودی به اتوبوس، نبود معارض تجاری و تأسیسات شهری 
انجام می شود. به این ترتیب درباره ایستگاه های خیابان چمن 
باید بگویم در تمام این معبر، ۱۷ ایستگاه اتوبوس وجود دارد 
که از این تعداد ۷ ایستگاه به سایه بان مجهز هستند. با بررسی 
همکاران من، امکان نصب ۳ سایه بان دیگر در ایستگاه های 
اتوبوس چمن ۵، ۱۸ و ۳۳ وجود دارد و  شهریورماه کار احداث 

سایه بان این ۳ ایستگاه را آغاز خواهیم کرد.» 

در محـــله

آی خبــــر

بخشنده

ایستگاه های اتوبوس خیابان چمن سایه دار می شوند

نجات از تيغ آفتاب

ینبی-جلســه شــورای اجتماعی کوی پلیس درباره برنامه های این شــورا در دهه کرامت و انتخاب   ز
موضوع های محوری برگزار شد.به گزارش شهرآرا محله، در ابتدای این جلسه حامد قریانی، دبیر جلسه، 
درباره موضوع های پیشــنهادی اعضا برای اجرا در دهه کرامت، گفت: برنامه های دهه کرامت در جلسه 
شورا از نوع مسائل درون محله ای است. باید این موضوع را در نظر بگیریم که هر برنامه پیشنهادی امکان اجرا 

در محله را داشته باشد. گاهی برنامه ها قابلیت اجرا ندارند.
حجت الاسلام موسوی هم پیشنهاد اجرای جشن خودرویی را داد و افزود: با توجه به شرایط کرونایی جامعه 
بهتر است که جشن کاروان خودرویی در محله اجرا شود.  این جشن برای میلاد امام رضا(ع) در محله کوی 
پلیس اجرا شد.پاسدار، دیگر عضو شورا نیز گفت: نصب بنر های شادی و تبریک در شهر باید اجرا شود. به 
نظر فضاآرایی در محله منطقه ضعیف است.قریانی در تکمیل این سخن بیان کرد: پیشنهاد فضا آرایی منطقه 
یک موضوع کلی است و پیشنهادهای شورا باید در محله عملیاتی شود. شهرداری معمولا در تزئین محلات 
ورود پیدا نمی کند و فقط معابر اصلی را که در دید عموم است، پوشش می دهد.موسوی برگزاری  مسابقه از 
طریق فضای مجازی را نیز پیشنهاد داد. انفاق کریمانه پیشنهاد دیگری بود که از سوی اعضا مطرح شد.قریانی 
کید کرد برنامه ها در مســاجد برگزار شــود، ادامه داد: می توان به بچه های  با توجه به گفته یکی از اعضا که تأ
مسجد مأموریت داد تا برنامه مصوب برای اجرا را در محله بسط و توسعه دهند.در انتهای این مبحث از میان 
پیشنهادهای ارائه شده سه طرح انتخاب شد.قریانی در این باره گفت: اکنون سه طرح داریم که ۳ مسجد امام 
علی(ع)، ارض اقدس و کدکنی ها می توانند در آن مشــارکت کنند. مسئولیت کاروان شادی و نورافشانی به 
آقای رنگین کمان ، مسابقه فضای مجازی به خانم پاسدار و انفاق کریمانه در دهه کرامت به حجت الاسلام 
موسوی واگذار شد.در ادامه اعضای جلسه موضوع های محوری پیشنهادی خودشان را که در چند ماه آینده 
در دستورکار شورای اجتماعی محله قرار می گیرد، مطرح کردند. کمک به اقتصاد محله، سامان دهی مشاغل 
مزاحم بزرگمهر،  زیباسازی محله، امنیت، جذب نوجوانان به مسجد و ازدواج جوانان موضوع هایی بود که از 
سوی اعضا عنوان و به رأی گذاشته شد.در پایان این نشست ۳ موضوع اقتصاد محله، امنیت و جذب نوجوانان 

به مسجد به عنوان موضوع های محوری انتخاب شد.

جلسه شورای اجتماعی کوی پلیس برگزار شد

امنيت، اقتصاد و جذب نوجوانان امنيت، اقتصاد و جذب نوجوانان 
دستوركار محورى جلسه ها! 

رئیس اداره فضای سبز برای آماده  سازی سطوح فضای سبز، افزایش زیبایی 
بصری، توسعه و افزایش کمی و کیفی فضاهای سبز عمومی در تابستان امسال 
گفت: عملیات کاشت بیش از ۶۳۰ هزار بوته گل  تابستانه در سطح میادین و 

معابر اصلی منطقه در حال انجام است.

به گزارش شهرداری منطقه ۷، مهدی طیبی این اقدام را در راستای ایجاد محیطی 
سرسبز و شاداب و برای زیباسازی فضاهای سبز شهری، تغییر نوع گونه های 
گیاهی متناسب بازه زمانی تابستان، ایجاد نشاط و شادابی شهروندان و کاهش 

آلودگی هوا در منطقه بیان کرد. 

 فعاليت انبار ضايعات در حريم شهر ممنوع 

 در شماره قبلی شهرآرامحله به ۲ انبار ضایعات در خیابان شیرودی ۲۳ پرداختیم که ساکنان محله با شهرآرامحله 
تماس و از ما درخواست پیگیری داشتند. شهرآرامحله این هفته به سراغ کلانتری مصلی و شهرداری منطقه رفت تا 
پاسخ مسئولان را بگیرد.فرمانده کلانتری مصلی می گوید: در پاسخ به گزارش های مردمی پلیس ۳ مرتبه در ۳ ماه 
اخیر به یکی از این ۲ انبار ورود کرده است. اولین بار این شخص تعهد داد که انبار را جمع آوری و به این کار ادامه ندهد. 
بار دوم به واسطه اجناس سرقتی او دستگیر و در نهایت با قید وثیقه آزاد شد. آخرین بار نیز ۴ نفر که در این انبار دستگیر و 
برای ترک اعتیاد به کمپ تحویل داده شدند.فرمانده کلانتری شماره ۱۷ در پایان می افزاید: درباره متجاهرینی که شب ها 
در خیابان شیرودی ۲۳ هستند هیچ سازمانی مسئولیت نگهداری از آن ها را بر عهده نمی گیرد. ضمن اینکه مسئولیت 
پلمب انبارهای ضایعات برعهده نیروی شهرداری است.مرتضی طهماسبی، رئیس اداره خدمات شهری منطقه نیز 
می گوید: شهرداری به هیچ انبار ضایعاتی در حریم شهر مجوز نداد و انبارهای یاد شده نیز فاقد مجوز هستند.رئیس 
اداره خدمات شهری ادامه می دهد: شــهرداری به صورت مداوم به جمع آوری انبارهای ضایعات اقدام می کند. در 
هفته های اخیر ۲۸ انبار ضایعات در منطقه پلمب و ما در حال دریافت مجوز از مقام محترم قضایی برای جمع آوری 
تعداد دیگری از انبارهای منطقه هستیم. برای ۲ انبار یاد شده نیز پرونده تشکیل خواهد شد و از مقام محترم دادستانی 
برای پلمب آن ها مجوز درخواست خواهیم کرد.طهماسبی ضمن درخواست از شهروندان برای معرفی انبارهای 
ضایعات می افزاید: کار شناسایی انبارهای ضایعات به کمک کارکنان شهرداری و گزارش های مردمی انجام می شود 
اما در واقع این شهروندان هستند که باید برای حفظ سلامتی خود و خانواده هایشان وجود انبارهای ضایعات را به ما 
اطلاع دهند. شهروندان ساکن در محلات مختلف منطقه می توانند با اداره خدمات شهری منطقه یا با سامانه ۱۳۷ 

تماس بگیرند تا خدمت گزاران آن ها در شهرداری منطقه دستورکار جمع آوری آن ها را در برنامه های خود قرار دهند.
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محلات منطقه مــا : عنصرى، 17شــهريور،كوى 
كارگران، مقدم، كوشش، كوى پليس، پروين اعتصامى 
المهدى، ســيدى ، ولى عصر(عج)، عســكريه، انقلاب 

بهارستان،  ابوذر، ايمان، رباط، ايوان، طرق

مردمک

رد پای هویت در 
کوچه پس کوچه 
های شهر...

موقعیت: 
عنصری

جلسه شورای اجتماعی محله کوی کارگران با 
موضوع دهه کرامت به صورت فوق العاده در 

مسجد گل خطمی برگزار شد.

كاروان شادى محله در دهه كرامت

به گزارش شهرآرا محله، این کارگاه آموزشی در خیابان 
دایی ۵۱ ساختمان بیت الرقیه با حضور مردم این منطقه 
اجرا شد. در همین راستا در قسمتی از برنامه حنایی، 
کارشناس اجتماعی دفتر توسعه خلج، توضیحاتی درباره 

چگونگی توسعه محله به شهروندان داد.
کوروش باوندی، شهردار منطقه ٧ ، در این باره گفت: کارگاه 
آموزشی با رویکرد توسعه پایدار، استعدادیابی در حوزه 
هنرهای تجسمی و مسابقات ویژه زنان و دختران به مناسبت 
دهه کرامت برگزار خواهد شد.وی افزود: با توجه به اعلام 
همکاری پایگاه اجتماعی بهزیستی برای برگزاری برنامه ای 
با رویکرد توسعه پایدار در دهه کرامت؛ بنابراین دفتر توسعه 
خلج با نظارت و تأیید معاونت اجتماعی سازمان بازآفرینی 

برنامه های مناسبتی ویژه محله خلج برگزار می کند.
گفتنی است برگزاری این برنامه ها و اقدامات با هدف افزایش 
مشارکت اجتماعی و همبستگی اجتماعی و در نهایت 

تحقق اهداف توسعه پایدار انجام می شود. 

کارگاه آموزشی و مسابقات محلی در دفتر توسعه خلج 
به مناسب هفته کرامت با همکاری پایگاه اجتماعی 

بهزیستی برگزار شد.

به گزارش شهرآرا محله، قریانی، دبیر جلسات، درباره 
ویژگی برنامه هایی که برای دهه کرامت پیشنهاد می شود، 
گفت: برنامه های محله باید عنصر مشارکت داشته باشد و 
وسعت محله را در بر بگیرد و همچنین با محوریت دهه 
کرامت باشد.خراشادی پیشنهاد برگزاری جشن برای دختران 
جوان را داد و همچنین افزود: این مسجد هر ساله در روز 
ولادت امام رضا(ع) برنامه ریزی می کند و پیاده روی 
خانوادگی به سمت حرم با شاخه گل و مداحی و پذیرایی 
دارد. برگزاری مولودی در محله و کاروان شادی به صورت 
خودرویی از دیگر پیشنهادها بود. برپایی غرفه در بوستان 
گل خطمی و کوه پیمایی از موارد دیگری بود که در جلسه 
مطرح شد. ایجاد ایستگاه خدمت در بوستان گلشید و 
گل خطمی برای بیان نکات بهداشتی و ارائه خدمات به 
شهروندان نیز از موضوع هایی بود که روی آن بحث و 
گفت وگو شد.در پایان دو طرح کاروان شادی و برپایی 

ایستگاه های خدمت با استقبال اعضا مواجه شد. 

بوستان نا امن؟

بوستانی  ایمان،  خیابان  حاشیه  در  سلطانى- 
این  ندارد.  مناسبی  روشنایی  که  است  خطی 
بوستان فضای مناسبی برای انجام اعمال منافی 
بوستان  این  نور  برای  لطفا  است.  شده  عفت 

فکری کنید تا مسائل آن حل شود.

دهه كرامت در محله پروين

و  بی رنگ  امسال دهه کرامت خیلی  نورى-  
بو است. انگار نه انگار که در دهه میلاد امام 
و  اعتصامی  پروین  رضا هستیم. خیابان های 
اطرافش  کوچه های  و  سلیمانی منش  شهید 

خالی از هر تزئینی است.

کلنگ زنی پروژه ایستگاه استقبال از زائر در ورودی 
مشهد از محور نیشابور در مساحت بالغ بر ۲۱ هزار 

مترمربع انجام می شود.

ايستگاه استقبال از زائر داير مى شود

۱۲ تیرماه به مناسبت دهه  به  گزارش شهرآرا محله ،
کرامت، مراسم کلنگ زنی احداث ایستگاه استقبال از زائر 
در ورودی مشهد از محور نیشابور با حضور جمعی از 
مدیران شهری، استانی و اعضای شورای اسلامی شهر انجام 
می شود.یکی از ویژگی های این ایستگاه، تأمین پارکینگ 
برای استفاده خودروهایی است که در ایام مناسبتی، نوروز 
و دهه پایانی ماه صفر به آن مراجعه می کنند. این فضا برای 
پارک خودرو  مراجعان بوستان ریحانه نیز استفاده خواهد 
شد.در این ایستگاه، فضایی مرتفع با عنوان «نظرگاه» 
پیش بینی شده است که زائران می توانند در بدو ورود ارادت 
و سلام خود را به ساحت مقدس امام هشتم(ع) ابراز کنند.

یس  ارائه خدمات رفاهی و فرهنگی مانند تأمین سرو
بهداشتی و حمام، نمازخانه، راهنمایی و اطلاع رسانی 
زائران، خدمات پذیرایی، محل استراحت موقت، فضای 
بازی کودکان و ... از جمله موارد دیگر پیش بینی شده در 

این ایستگاه است. 

آخرین خبر

این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محلــه خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.
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كارگاه آموزشى در خلج

خاك ريزى در كال طرق

حسينى-  در حاشیه کال طرق افرادی در حال 
نمی دانم  که  دیوارسازی هستند  و  خاک ریزی 
از طرف چه سازمانی مشغول به کار هستند. 
لطفا پیگیری شود تا حریم کال محدود نشود. 
آینده و زمان  این کال می تواند در  محدودیت 

بارش های طولانی دردسرساز شود.


